
FDA til foretræde hos Folketingets Kulturudvalg om TV2 m.m........................................ 
Onsdag den 29. april havde undertegnede samt næstformand Carsten Pedersen og direktør Hen-
rik Nielsen foretræde for Kulturudvalget om forslag til ændring af Lov om Radio- og fjernsyns-
virksomhed, L149, hvor 8 fremmødte medlemmer lyttede til vores argumenter. FDA lagde særlig 
vægt på følgende tre forhold: 

 
Afskaffelsen af § 6 i loven............................................................................................................ 
FDA har allerede i februar til Kulturministeriet udtrykt stor bekymring omkring afskaffelse af lo-
vens §6, der indeholder de vigtige must carry - og pakketeringsbestemmelser. Hensigten er, at 
området fremover skal reguleres af Kulturministeriet ved en bekendtgørelse i stedet for af Folke-
tinget ved lov. FDA mener, at en så vigtig del af ytringsfriheden og den offentlige debat bør være 
et lovgivningsanliggende. FDA gentog sine betænkeligheder og bad om, at fremtidige reguleringer 
efter § 6 og andre bestemmelser i loven sendes i offentlig høring inden de gennemføres, således 
at FDA kan få lejlighed til at udtale sig. 

 
Brugerbetaling for TV 2................................................................................................................. 
FDA gentog sin store utilfredshed med den foreslåede ordning om brugerbetaling for TV 2 og 
fremhævede følgende:

•	 FDA	har	ikke	set	nogen	overbevisende	dokumentation	for,	at	TV	2	har	brug	for	indtægter	ud	
 over reklamer. Alle i branchen skønner, at TV 2 slet ikke har det angivne behov. Senest har  
 Danske Spil udtalt, at de nye regler for spil vil øge TV 2s indtægter.

•	 Den	foreslåede	ordning	diskriminerer:	Hvis	en	antenneforening	beslutter	-	lige	som	YouSee	-		
 at lægge betalingskanaler med beskeden betaling ind i en grundpakke, skal man så betale for  
 TV 2? Realiteten bliver et nyt begreb: en ”must buy” kanal, man via must carry forpligtelsen,  
 er tvunget til at tilkøbe.

•	 Det	fremgår	af	forliget,	at	TV	2	vil	koste	20-30	kr.	pr.	husstand	pr.	måned	inkl.	moms.	YouSee		
 og andre kan opnå rabat. Det kan små antenneforeninger næppe. Det bliver altså ikke samme  
 pris for alle. Det er uacceptabelt, at betaling for ydelser fra en statsvirksomhed udsættes for  
 en markedsmekanisme, der gør, at den samme ydelse kan købes til forskellige priser uden   
 nogen objektiv forskel. Der bør være forbud mod rabat – eller ens rabat for alle.

•	 Det	virker	helt	forkert,	at	en	privat	virksomhed	som	Boxer	skal	uddele	TV	2	kort.	Man	burde	i		
 stedet helt undgå kodning, så TV2 er ”free to air” for alle – og til samme pris.

•	 Brugerbetalingen	må	opfattes	som	en	skat	på	andre	kanaler,	fordi	man	kun	skal	betale	for			
 TV 2, hvis man køber andre pakker end grundpakken. Hvis TV 2 skal omdannes til en beta-  
 lings kanal, må det ske på fair vilkår, som ikke skævvrider markedet. 

 
Lovgivningsprocessen..................................................................................................... 
FDA kritiserede afslutningsvis hele den anvendte meget lukkede lovgivningsprocedure, hvor for-
handlinger i december blev holdt hemmelige - og sagen benægtet. Desuden har TV2-sagen ikke 
været udsendt til høring. FDA har måttet vride informationer ud af Kulturministeriet. FDA anmo-
dede fremadrettet om større åbenhed........................................................................................... 

Med	venlig	hilsen.......................................................................................................................... 
Poul Juul, landsformand

FDA, Forenede Danske Antenneanlæg, er en demokratisk ledet interesse-
organisation for 315 brugerejede anlæg, med tilsammen ca. 400.000    
tilslutninger, repræsenterende ca. 1 mio. danske tv-seere.
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